
 کامبیز نوروزی: 
  تشکیل کمیته حقیقت یاب در مجلس

 بی مورد است
 آرمان ملی: بر اساس اصل هفتاد و ششم قانون اساسی، 
مجلس شورای اسلامی حق تحقیق و تفحص در تمام امور کشور 
را دارد؛ اصلی که نشان می دهد مجلس نه تنها به عنوان نهادی 
قانونگذار در بین مردم و دولت عمل می کند بلکه امور نظارتی 
نیز بر عهده نمایندگان مجلس است. این اصل از قانون اساسی 
بی ارتباط با اتفاقات روزهای اخیر در کشور نیست و بعد از انتشار 
خبر مرگ مهسا امینی دختر سنندجی که در پی بازداشت 
از سوی گشت ارشاد در ساختمان وزرا دچار عارضه و مرگ 
شد، کمیته حقیقت یاب مجلس هرچند با تأخیر اما به دلیل 
واکنش های گسترده اجتماعی، وارد میدان شد. کامبیز نوروزی، 
حقوقدان درباره اینکه کمیته حقیقت یاب مجلس چقدر در 
خصوص پرونده مهسا امینی می تواند مؤثر باشد؟ به خبرآنلاین 
می گوید: »در سازمان اداری کشور، نهادهای نظارتی متعددی 
وجود دارند. از دستگاه قضائی گرفته، وزارت اطلاعات، کمیسیون 
اصل ۹۰مجلس و امثال این ها. مجلس می تواند خیلی سریع 
کمیسیون اصل ۹۰ را به کار بیندازد و همین کمیسیون این ماجرا 
را بررسی کند..« نوروزی بر اساس تجربه و پروتکل های اجرایی 
می گوید که تشکیل کمیته های حقیقت یاب در درون دولت به 
مفهوم »استیت« آن، تأثیر چندانی ندارند در ادامه می افزاید: 
»مسأله این است که سازمان های رسمی داخل نظام اداری 
کشور اگر توانایی کشف این قبیل مسائل بحرانی کار به اینجا 
نمی کشید. پایه و سنت کمیته حقیقت یاب مبتنی بر مشارکت 
جامعه مدنی در این نوع کمیته ها است. تا زمانی که جامعه مدنی 
در این کمیته های موسوم به حقیقت یاب، مشارکت مستقیم و 
فعال نداشته باشند، کار این نوع کمیته ها گره گشا و حقیقت یاب 
نخواهد بود. اگر مجلس می خواهد به حقایق مرگ مهسا امینی 
دست پیدا کند، نیازی به کمیته حقیقت یاب ندارد. کمیسیون 
اصل ۹۰ را به کار بیندازد و آن ها هم به قید فوریت کار را شروع 
کنند. اما اگر قرار است کمیته حقیقت یاب تشکیل شود بی هیچ 
شکی حداقل ۳ نهاد غیرحکومتی مهم مثل یک روزنامه نگار از 
اعضای انجمن صنفی روزنامه نگاران، حقوقدان رسمی از کانون 
وکلا و پزشک متخصص)به دلیل ابعاد پزشکی و مهم این پرونده( 
و مستقل در آن مشارکت داشته باشند.«  با این تعاریف، اگر 
چه، کامبیز نوروزی معتقد است که کمیته های حقیقت یاب 
باید نماینده ای از جامعه روزنامه نگاری و خبرنگاری کشور را 
در خودش داشته باشد اما در عین حال آخرین تماس خبرنگار 
خبرآنلاین با یکی دیگر از اعضای کمیسیون سیاست داخلی و 

شوراهای مجلس باز هم بی پاسخ ماند. 
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آرمان ملی: دانش آموزان و معلمان در سال های اخیر، دورانی متفاوت را در تاریخ آموزش و پرورش ایران، تجربه کردند؛ دورانی که به دلیل شیوع و گسترش بیماری 
کرونا، مدارس را تعطیل کرد و سیستم تعلیم و تربیت را به صورت مجازی درآورد. اسم شبکه آموزشی دانش آموزی »شاد« را همه شنیده اند و البته انتقادهایی از آن 
نیز شد. نرگس ملک زاده، آموزگار و کارشناس آموزشی نگاهی به عملکرد این شبکه آموزشی و آموزش مجازی انداخته و چشم اندازی از این شیوه آموزش را در ایران 
ترسیم کرده است. سال تحصیلی جدید، با فروکش کردن نسبی کرونا، پس از چند سال، کلاس های درسی از حالت آنلاین به حالت حضوری درمی آیند.  عبدالجلیل 
کریم پور، آموزگار و کارشناس مسائل آموزشی به ورود دانش آموزان به فضای جدید مجازی با استفاده از گوشی های موبایل در دوره کرونا اشاره می کند و معتقد است 
اگر نهادهای آموزشی با برنامه ریزی بر استفاده دانش آموزان از این وسایل، نظارت می کردند، اثرات مخرب کمتری به همراه داشت. آقای کریم پور به تعلق درصد 
بالایی از رتبه های تک رقمی کنکور به مدارس غیردولتی و تغییرات عوامل اداری، آموزشی همین طور به بحث رتبه بندی معلمان هم اشاره می کند. اتفاقانی که در سال 
گذشته آموزشی برای سیستم آموزشی کشور، معلمان و دانش آموزان رخ داد. حفیظ اله مشهور، آموزگار و کارشناس آموزشی، با اشاره به آسیب هایی که بیماری 
کرونا برای چگونگی کیفیت آموزشی کشور به همراه داشته، به آسیب های اقتصادی اشاره می کند. آسیب هایی که خانواده ها را از تامین لوازم و وسایل مورد نیاز 

مدرسه برای دانش آموزان بازمی دارد و حتی مانع تامین مواد مغذی و مورد نیاز غذایی برای فرزندانشان می شود. او به بحث سوءتغذیه دانش آموزان اشاره می کند.

 برگزاری مجازی کلاس های 
دانشگاه تهران

در  تهران  دانشگاه  آموزشی  معاونت 
اطلاعیه ای اعلام کرد که کلاس های دانشگاه 
تهران از دوم تا هفتم مهر ماه ۱۴۰۱ به صورت 
مجازی برگزار می شود. در اطلاعیه معاونت 
آموزشی دانشگاه تهران آمده است: »نظر به 
تعطیلات پیش رو و در اجرای دستورالعمل 
آموزش ترکیبی مصوب مورخ ۲۹/ ۰۵/ ۱۴۰۱  
همه کلاس های دانشگاه تهران در مقاطع 
مختلف تحصیلی از روز شنبه دوم مهر ماه 
الی پنجشنبه هفتم مهر ماه سال ۱۴۰۱ به 
صورت الکترونیکی)آنلاین( برگزار خواهد 
شد. دانشجویان عزیز و اعضای محترم 
هیات علمی طبق برنامه آموزشی از سامانه 

elearn. ut. ac. ir استفاده فرمایند.«
  
کلاس های درس دانشگاه شهید 

بهشتی غیرحضوری شد
معاونت آموزشی دانشگاه شهید بهشتی، 
شدن  غیرحضوری  از  اطلاعیه ای  در 
کلاس های درس در هفته دوم نیم سال 
معاونت  اطلاعیه  متن  داد.  جاری خبر 
آموزشی دانشگاه شهید بهشتی به شرح زیر 
است: قابل توجه اعضای محترم هیات علمی 
و دانشجویان گرامی شهید بهشتی؛  »با سلام 
و آرزوی سلامتی، به دلیل دو روز تعطیل 
رسمی در هفته آینده و مشکلات رفت و 
آمد دانشجویان، کلاس های درس در هفته 
دوم نیم سال جاری از طریق سامانه مدیریت 
یادگیری )http: //vu. sbu. ac. ir ( برگزار 
خواهد شد. جلسات دفاع کماکان به صورت 

حضوری برگزار می شود. آموزش دانشگاه«
 

انجام عملیات عمرانی در 
پایتخت به مدت دو هفته ممنوع 

شد
 معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس 
راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ اعلام کرد 
که به منظور مدیریت ترافیک و روان سازی 
آمد و شد همزمان با شروع مهرماه، انجام 
فعالیت های عمرانی در سطح معابر شهر 
به مدت دو هفته ممنوع است. سرهنگ 
علی همه خانی با اشاره به تمهیدات پلیس 
راهور برای بازگشایی شروع مهر ماه و 
بازگشایی مدارس و مراکز آموزشی گفت: 
برابر پیش بینی های انجام شده در یکی دو 
هفته ابتدایی مهرماه حجم ترافیک در معابر 
تهران حدود ۳۰درصد افزایش پیدا خواهد 
کرد، در همین راستا نیز پلیس راهنمایی و 
رانندگی تمهیدات ویژه ای را برای مدیریت 
ترافیک و کاهش بار ترافیک اتخاذ کرده 
است. البته در این خصوص لازم است که 
شهروندان عزیز هم همکاری لازم را با پلیس 
داشته باشند. او ادامه داد: یکی از مهم ترین 
کارهایی که شهروندان می توانند در این 
ایام انجام دهند، توزیع زمان سفر و پرهیز از 
ترددهای غیرضرور در ساعات پیک ترافیک 
صبحگاهی و عصرگاهی است. استفاده از 
وسایل حمل و نقل عمومی به جای استفاده 
ازخودروی شخصی نیز عامل دیگری است 
که در کاهش حجم ترافیک موثر است. 
معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس 
راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ با بیان 
اینکه مدیریت شهری نیز برای کاهش و 
مدیریت ترافیک باید تقویت ناوگان  حمل 
و نقل عمومی را در دستورکار قرار دهد 
گفت: طرح شناور شدن ساعات اداری به 
دستگاه ها و سازمان های مختلف ابلاغ شده و 
حتی برخی مراکز آموزش عالی و مدارس را 
هم شامل می شود، این ها جزو مواردی است 
که پلیس هم با آن موافق است. همه خانی به 
اقدامات کوتاه مدت نیز اشاره کرد و گفت: 
برخی از اقدامات نیز به طور کوتاه مدت و در 
هفته های ابتدایی مهرماه انجام می شود. به 
عنوان مثال هرگونه فعالیت  عمرانی در سطح 
معابر شهر در نیمه اول مهرماه ممنوع است. 
در این خصوص با سازمان ها و ارگان های 
مربوطه نیز مکاتبه شده تا عملیات های 
عمرانی خود را به زمانی دیگر موکول کنند. 
او با بیان اینکه به طور کلی باید از انجام هر 
اقدامی که موجب ایجاد اخلال در ترافیک 
می شود، پرهیز شود، گفت: یکی دیگر از 
اقداماتی که باید انجام شود، محدودسازی 
تردد ناوگان حمل بار است. بر این اساس 
خودروهای حامل بار و کالاهای سوپرمارکتی 
می توانند بعد از ساعت ۹ صبح در سطح معابر 
تردد کنند. همچنین این خودروها اجازه 

توقف دوبل در معابر را ندارند. 

ساعت طرح ترافیک تغییر کرد
بر اساس تصمیم اخذ شده در هفتاد 
و  و پنجمین جلسه شورای حمل ونقل 
ترافیک شهر تهران، ساعت طرح ترافیک 
از ابتدا مهرماه تغییر پیدا کرده است. این 
در حالیست که پیش از این طرح ترافیک 
در تهران از ساعت 6:۳۰ آغاز و تا ساعت 
۱۷ ادامه داشت که با اعلام شهرداری تهران 
ساعت طرح ترافیک با توجه به بازگشایی 
مراکز آموزشی، مدارس و دانشگاه ها از 
ابتدای مهر از ساعت 6:۳۰ آغاز و تا ۱۸ ادامه 

خواهد داشت. 

 حفیظ اله مشهور
 آموزگار و کارشناس آموزشی

 عبدالجلیل کریم پور 
آموزگار و کارشناس آموزشی 

وزیر آموزش و پرورش: 
کودکان، تقریبا فراموش 

شده هستند

  یوسف نوری در مراسم نمادین 
جشن شکوفه ها که در دبستان 
دخترانه کوثر واقع در مارلیک، 
شد،  برگزار  ملارد  شهرستان 
گفت: امسال ۱6 میلیون و ۳۰ 
هزار دانش آموز در کلاس های 
درس حضور پیدا می کنند که از 
این تعداد هشت میلیون و ۷۰۴ 
هزار و ۳۲۱ دانش آموز در دوره 
ابتدایی ثبت نام کرده اند و یک 
میلیون و ۴۹۱ هزار و ۹۰۷ نفر 
کلاس اولی هستند. او افزود: 
امروز جشن شکوفه ها را برای یک 
میلیون و ۵۵۰ هزار دانش آموز 
می کنیم.  برگزار  اولی  کلاس 
6۸ هزار مدرسه ابتدایی داریم. 
تقریباً ۱۰ درصد دانش آموزان 
ما در پایه اول ابتدایی مشغول 
وزیر  شد.  خواهند  تحصیل  به 
آموزش وپرورش خاطرنشان کرد: 
در نتیجه تغییرات سریعی که در 
فناوری های جدید و اتفاقاتی که در 
جوامع رخ داده، کودکی به عنوان 
موقعیتی مشخص، بیشتر رو به 
نابودی رفته است و برخی معتقدند 
بین خردسالی و بزرگسالی فاصله 
چندانی وجود ندارد. امروزه در 
تحقیقات اندیشه ناپیدایی کودکی، 
فرسایش دوره کودکی و از بین 
رفتن کودکی شکل گرفته است 
و سازمان ملل، پایان کودکی را 
از ۹ سالگی تا ۱۸ سالگی ادامه 
داده، شاید بیشتر به دوره کودکی 
برسیم. نوری افزود: کودکان، 
هستند  شده  فراموش  تقریباً 
و در نظریه های مفهوم پردازی 
و جامعه شناسی، کودکی دارد 
تمام می شود. ما بزرگسالان به 
دنبال این هستیم که خواسته های 
تحمیل  کودک  بر  را  خودمان 
کنیم نه اینکه بیندیشیم او چه 
می خواهد باشد، بلکه برایمان 
مهم شده است که ما والدین، چه 
می خواهیم باشد. او با اشاره به 
اینکه کودکی، فراموش شده و از 
اول به جای شناسایی و شکوفایی 
استعدادهای کودک به دنبال این 
هستیم که چه شغلی در آینده 
داشته باشد اظهار کرد: چنین 
دیدگاه و رویکردی، در جامعه که 
کودکان بالاترین خلق سرمایه 
را به دلیل اقتضائات سنی شان 
دارند، می تواند فاجعه آمیز باشد. 
خیلی از ما هستیم که به دلیل 
هدایت پدرومادر در یک شغلی 
قرار می گیریم که از آن رضایت 
نداریم. این امر موجب تعارض ها 
و ناکامی هایی می شود و در نتیجه 
جامعه ما پرنشاط، شاداب و موفق 
نخواهد بود. وزیر آموزش وپرورش 
ادامه داد: مردم ایران این موضوع 
را درک کرده اند. امسال فقط ۲۰ 
مدال طلای المپیاد جهانی داشتیم 
و تعداد زیادی شان از شهرستان ها 
بوده اند که نشان می دهد اولیا 
سرمایه گذاری و دقت می کنند. 
اولیا دقت کنید انتظار ما از شما 
و انتظار شما از ما باید اینگونه 
باشد که بچه ها را به سوی دیگر 
موارد نبریم. نوری با بیان اینکه 
یک چهارم جمعیت جهان از آنِ 
کودکان است گفت: این آمار در 
کشور ما ۲۷ درصد و بیشتر از یک 
چهارم است. بنگاه های اقتصادی 
دنبال این هستند از این جمعیت 
مؤثر که رفتار مصرف خانوار را 
تعیین می کنند کسب سود کنند. 
مراقب باشیم فرزندانمان را در دام 
این بنگاه ها نیندازیم. او افزود: این 
وظیفه اصلی ماست که کودک 
را برای کودکی اش تربیت کنیم، 
یعنی کودک خودش به سمت 
استعداد و توانایی که دارد بیاید 
و بتواند در مسیر یادگیری این 
استعداد را شکوفا کند. مدرسه 
اولین نهاد و سازمان تربیت رسمی 
است و اولیا بچه را رها می کنند و 
می گویند تربیت برعهده مدرسه 
است در حالی که اگر شما کنار ما 
نباشید، فرزند شما به آن قدرت که 

باید برسد، نمی رسد.  

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

 »آرمان ملی« به مناسبت آغاز سال تحصیلی، دیدگاه چند آموزگار و کارشناس مسائل آموزشی را در خصوص شرایط آموزشی کشور، منتشر می کند

 آغاز  سال تحصیلی 
همراه بامشکلات اقتصادی  

    دانش آموزان پس از مدت ها به صورت حضوری در کلاس های درس حاضر می شوند
   نگاهی به نقاط ضعف و قوت آموزش مجازی 

   بحث رتبه بندی معلمان و ضعف اقتصادی خانواده در تامین ضروریات دانش آموزان 

 گرانی مسکن
 از اینکه راجع به گراني مسکن و مشکل مستاجران پیام هاي 
شهروندان را منعکس مي کنید، از تمامي دست اندرکاران روزنامه 
قدرداني مي کنم و امیدوارم در ارائه خدمات صادقانه به هموطنان 
موفق و پایدار باشید. از مسئولان هم درخواست داریم که کمی به 

فکر مستاجران باشند تا بلکه این گرانی ها کمتر شود. 
احمدی از تهران 

گرانی کتاب
قیمت کتاب هاي دانشجویي گران است و این موضوع باعث 
شده است که دانشجوها به کتاب های دست دوم و یا به جزوه ها 
پناه آورند. امید است قیمت این کتاب ها براي دانشجویان تخفیف 
داده شود تا آنها بتوانند دسترسی راحت تری به کتاب های خود 

داشته باشند. 
شریفی از اصفهان

جاده خطرناک
جاده ای که از سمت ساوه به سمت اراک و شهرهای دیگر 
می رود واقعا جاده ای پر تردد و خطرناک است در این جاده اکثرا 
کامیون ها و تریلرها عبور و مرور می کنند و عرض این جاده بسیار 
باریک است از مسئولان تقاضا داریم که فکری به حال این راه 

کنند که خطرات تصادف در این جاده کمتر شود. 
شاکر از اراک

خیرین مساجد
مسجدی  در روستای سیاه اسطلخ لولمان )صومعه سرا( است 
که قدیمی و خیلی کوچک است. اهالی این روستا واقعا احتیاج 
مبرم برای ساخت مسجد جدید دارند از خیرین درخواست داریم 
که برای ساخت مسجد در این روستا اقدام و کمکی به اهالی این 

روستا کنند تا مسجد این روستا بازسازی شود. 
جمعی از اهالی روستای سیاه اسطلخ

قطع یارانه
یک ماشین تریلی نفتکش داریم که سی سال است برای دولت 
و ملت کار می کنم در حال حاضر این ماشین را جزو دارایی ما قرار 
داده اند و یارانه من را قطع کرده اند از مسئولان تقاضا داریم به این 

موضوع رسیدگی کنند. 
مهدیان از اصفهان

آلودگی صوتی

زمانی که در بزرگراه ها ترافیک می شود بعضی از رانندگان با 
بوق های ممتد خود باعث آلودگی صوتی در خیابان ها و اتوبان ها 
می شوند. خواهشمندیم در این زمینه اطلاع رسانی شود زیرا بوق 
زدن مشکل ترافیک را حل نمی کند و فقط باعث آزار شهروندان 

می شود. 
اکبرزاده از تهران

دیدگــــاه
ماه مهر و عوارض بی مهری هایش 

  مهر امسال پس از تقریبا دو سال برگزاری مجازی 
کلاس های درس، شروعی متفاوت را به همراه خواهد 
داشت، شروعی که هنوز اجرا و ارائه و اثربخشی آن 
به خوبی مشخص نیست! دانش آموز بناست دوباره 
نظمی در کار و رفتارش پیدا شود و کلاس حضوری را 
بپذیرد. او که فضای مجازی، صاحب گوشی اش کرد و 
دلبستگی و وابستگی به آن، ارمغان لحظه هایش شد، 
بناست دوباره محتوا و کلاسی کلیشه ای را ادامه دهد. او 
که بنا بود استفاده از گوشی در او مدیریت شود، از همان 
دوره اول مدرسه یعنی دوره ابتدایی، وابسته گوشی شد 
و به اندازه ای مدل های گوشی برایش پرجاذبه شد که 
لحظه ها و افکارش را این وسیله، تحت الشعاع قدرت 
خودش قرار داد. کاری که اگر نهاد آموزشی مان با برنامه 
و مطالعه انجام می داد، اثرات مخرب کمتری را به همراه 
می داشت. مساله دیگر، درصد بسیار بالای رتبه های تک 
رقمی کنکور امسال بود که مربوط به مدارس غیردولتی 
می شد و ارمغانی جز نمره منفی برای این نهاد را به همراه 
نداشت. اگر چه برنامه ریزان سیستم آموزشی ما به راحتی 
از کنار این مساله گذشتند. تغییرات عوامل اداری، 
آموزشی که شاید کم و بیش در دوره های مختلف نتیجه 
تغییر دولت ها بوده نیز، آسیب دیگری بود که همچنان بر 
دامان این نهاد خودنمایی می کند. گروه و تفکر جدید، 
افرادی را در کنارشان می آورند که مانند آن ها بیندیشند 
و به گزینه آنها رأی داده باشند و در راستای اهداف آن ها 
پیش روند بی آنکه توجه لازم به این مهم داشته باشند 
که اولویت این نهاد با آموزش است و همیشه آموزش در 
انزوایی قرار می گیرد. انگار ورود به این مسائل، آموزش و 
پرورش را به نقصانی مداوم گرفتار کرده است که اگر به 
آن توجه نشود، آموزش را از اعتبار خواهد انداخت. آخرین 
مساله ای هم که مهر را درگیر خود کرد، بحث رتبه بندی 
معلمان بود که هنوز به منصه ظهور نرسیده است. اعلام 
بی دلیل بارگذاری مدارک، اولین رفتار تعجب آور مسئولین 
این نهاد بود که منطقی به نظر نمی رسید. تمدید مداوم 
بارگذاری، به رغم تاکیدهای زیاد بر این مساله که این تاریخ 
تمدیدی به همراه ندارد، امیدِ به اجرای سرِ وقت این قانون 
را با بدبینی همراه کرده است. به هر حال، مهری دیگر از 
راه رسیده و کم و کیف آن به برنامه ریزی هایی نیاز دارد که 

اثرگذاران باید بدان فکر کنند. 

پـــژواک

پـــژواک

یادداشــــت

نگــــاه

 آموزش مجازی؛ همیار آموزش 
 

 نیازمند نگاهی متفاوت 
 

 با شروع سال تحصیلی و تاکید وزارت آموزش و پرورش بر آموزش حضوری 
دانش آموزان، آیا باید از آموزش مجازی فاصله بگیریم؟ مطمئنا پاسخ به این 
سوال روشن است، تجربه زیسته ما معلمان در دوسال گذشته ما را بر آن داشت 
تا امسال یا به تعبیری دوران آموزشی پسا کرونا، آموزش دوفضایی و ترکیبی را 
دنبال کنیم، مسیری صعب العبور که بعد از سال ها کمی هموار شده است نباید 
با تغییر شرایط دوباره به فراموشی سپرده شود. شکاف دیجیتالی در آموزش 
کشور ما هنوز عمیق است و اگر در این فرصت ایجاد شده نتوانیم پشتیبانی 
مناسبی از آن داشته باشیم بدون شک در سال های بعد با توجه به پیشرفت 
تکنولوژی و بهره جستن نظام های آموزشی دیگر کشورها از آن این فاصله 
و شکاف دردسرهای علمی زیادی ایجاد خواهد کرد. تلفیق رویکرد و مدل 
حضوری و آنلاین چالش برانگیز است اما باید این زاییده دوران سخت کرونا 
را همچنان همیار آموزش حضوری دانست و در جهت کیفی سازی چراغش 
را روشن نگاه داشت. شبکه آموزشی دانش آموزی با سرواژه »شاد«، سعی بر 
آن داشت یک پکیج کامل آموزشی در دوران کرونا باشد و با کنار زدن سایر 
اپ ها با قدرت توانست جای خود را در آموزش به دست آورد، ضعف های خود 
را با گذر زمان بشناسد و در مسیر بهسازی حرکت کند. برنامه ای که بر پایه 
پیام رسان های خارجی که به شکلی ناقص پیاده شده و ضعف هایش بیش از 
محاسنش بود با گذر زمان توانست چند پله ای خود را بالا بکشد و در سال دوم 
آموزش مجازی کاربران بیشتری را دور خود جمع کنند طبق آمار اعلامی با 
۱۸میلیون کاربر، بزرگ ترین پیام رسان داخلی از لحاظ تعداد کاربران را به خود 
اختصاص داد. با وجود تلاش های صورت گرفته و نبودن زیرساخت مناسب 
پلتفرم شاد توانست خلأ آموزش برخط را در سال های قبل از کرونا کمی پر 
کند و این بی انصافی است که از برنامه شاد توقع جراحی نظام آموزش مجازی 
را داشته باشیم. شاد در نهایت در مقام مقایسه و مصداق در نظام آموزشي ما، 
دانش آموز کلاس اول ابتدایی است که شروع به شناخت حروف و آشنایی با 
آوا ها کرد و خواندن یک متن ادبی ثقیل برای او بسیار سخت و غیرممکن است. 
اما با توجه به اهمیت رفورم آموزشی در صورت تداوم استفاده از پیام رسان شاد 
کارشناسان فن باید از تجربه زیسته کاربران در جهت استخراج راهبردهایی 
برای کیفیت بخشی به سامانه شاد استفاده کنند. انباشت تجربه معلمان در این 
دوسال می تواند در این فضای آموزشی تغییراتی رو به جلو را در برداشته باشد، 
توقع این است که در به روز رسانی شاد در سال تحصیلی جدید مواردی مانند 
ارزشیابي یادگیرنده ونمره گذاری آنلاین و داشتن دفتر ثبت تکلیف توجه شده 
باشد و برای فعالیت های گروهی و آموزش تعاملی چاره ای اندیشیده و در نهایت 
یک بازطراحی برای پیکر بندی و افزودن امکانات در راستای کاربر پسندی شاد 
صورت گرفته باشد. منتظر خواهیم نشست تا ببینم در این سال تحصیلی شاد 
دست معلمان و دانش آموزان را خواهد گرفت و آموزش تکمیلی در آن به روال 

قبل از کرونا ادامه خواهد یافت یا خیر. 

 مهر امسال را در حالی آغاز می کنیم که بیش از دوسال از همه گیری 
کرونا و آسیب های جدی آن بر کیفیت آموزشی می گذرد، اما در 
این میان شاید آنچه در آغاز سال جدید تحصیلی کمتر مورد توجه 
قرار گرفته است، آسیب های اقتصادی  باشد که بسیاری از خانواده ها 
از شرایط کرونا و تورم های سال های اخیر متحمل شده اند. تهیه 
لوازم التحریر و اقلام مورد نیاز دانش آموزان در ابتدای سال با توجه 
به افزایش چندبرابری قیمت ها نسبت به سال های گذشته چشم های 
برخی از کودکان را در حسرت فروبرده و خانواده ها را شرمگین فرزندان 
ساخته است. از این گذشته در شرایط اقتصادی موجود و به اذعان 
گزارش های رسمی مصرف بسیاری از مواد غذایی مهم و ضروری مانند 
پروتئین ها و شیر و لبنیات به دلیل جهش قیمت بسیار کاهش یافته 
است و در این بین آسیب های جدی در انتظار کودکانی است که در 

خانواده ها و مناطق محروم زندگی می کنند. شاید پروژه مهر امسال 
بیش از آنکه برنامه های روتین و تکراری سال های قبل را مورد توجه قرار 
دهد لازم باشد به این دو مقوله مهم بپردازد. نخست آنکه با تخصیص 
منابع کتاب و نوشت افزار دانش آموزان مدارس محروم را فراهم نماید 
تا شیرینی مهر و بازگشایی مدارس در دل کودکان محروم نیز احساس 
شود. نکته دوم که همکاری سایر سازمان ها از جمله وزارت بهداشت را 
نیز می طلبد کمک به تامین میان وعده ای مفید و مغذی برای کودکان و 
دانش آموزانی است که در شرایط فعلی جامعه از سوءتغذیه رنج می برند 
و این خود بر کیفیت یادگیری و رفتارهای شان اثرگذار است. البته تامین 
میان وعده که می تواند شامل شیر و نان  غنی شده باکیفیت باشد نباید 
فقط برای چند نوبت و آن هم به صورت نمایشی باشد، بلکه طی یک 
برنامه منظم تا پایان سال تحصیلی ادامه یابد تا مجبور به هزینه های 
چندبرابری درمان درسال های بعد نباشیم. قطعا توجه به این موارد در 
راستای عدالت آموزشی و اجتماعی خواهد بود و آثار مثبت آن نمود 

خواهد داشت. 


